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 سرشاخ شدن مجلس و دولت 
در بودجه!

آرمان ملی: بودجه سال آینده کشور در حال 
بررسی در کمیسیون های تخصصی مجلس است، 
کارشناسان زیادی به دولت برای تغییر ساختار بودجه 
توصیه کردند، اما دولت با این همه کار خودش را انجام 
داد و با ادغام ردیف های بودجه به جای اصلاح آن را 
غیرشفاف کرد تا نشان دهد چندان علاقه ای به بهبود 
وضعیت بودجه ندارد؛ اما این تنها نکته درباره بودجه 
نیست؛ اخیرا رئیس  کمیته اصلاح ساختار بودجه 
مجلس اعلام کرده که هیچ یک از ۱۱ قانون اصلاح 
ساختار بودجه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱رعایت 
نشده است؛ بنابراین مجلس در این باره نامه ای به 
رئیس سازمان برنامه و بودجه نوشته است. تیرماه 
سال گذشته مجلس در راستای تلاش برای اصلاح 
ساختار بودجه، قانونی را تصویب کرد؛ تحت عنوان 
»برخی احکام مربوط به اصلاح ساختار بودجه کل 
کشور.« این قانون یک ماه بعد ابلاغ شد. با این حال 
بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۱ نشان می دهد که بسیار 
از بخش های این قانون در تنظیم بودجه ۱۴۰۱ 
مغفول مانده است. مطابق با بند »الف« ماده واحده 
این قانون تمامی پرداخت های بودجه عمومی باید 
به ذینفع نهایی پرداخت شود. به این صورت که برای 
هر تراکنش با تعریف شناسه پرداخت، تقسیم بندی 
مناسب و دقیقی از مخارج دولت ایجاد شود. این قانون 
در بودجه سال ۱۴۰۰، در بند »ز« تبصره۱۹، لحاظ 
شده بود، اما در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ با حکمی 
کلی و مبه هم جایگزین شده است. در بند هـ تبصره 
۱۹ لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ هیچگونه الزامی برای 
دولت و خزانه داری کل کشور در نظر گرفته نشده که 
بر اساس آن پرداخت هایش را به ذی نفع نهایی محدود 
و سایر شیوه های پرداخت را ممنوع کند. در لایحه 
پیشنهادی دولت سیزدهم، در این باره تنها به ذکر 
لزوم تدوین آیین نامه برای این موضوع بسنده شده 
است. همچنین براساس اطلاعاتی که در گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس منعکس شده، حکم مربوط به 
قانون بودجه سال ۱۴۰۰درباره پرداخت مستقیم 
به ذی نفع هم به طور کامل اجرایی نشده است. در 
بخش دیگری از این قانون مصوب شده بود که هرگونه 
پرداخت وجه بابت انعقاد قرارداد و اجرای معاملات 
دستگاه هایی که مشمول برگزاری مناقصات هستند، 
در سامانه تدارکات الکترونیکی ثبت شود. طبق این 
بخش از قانون پرداخت وجه برای معاملاتی که در این 
سامانه ثبت نشده، ممنوع اعلام شده بود. در واقع هدف 
این قانون، شفافیت معاملات عمومی بود فساد کاهش 
یابد و هزینه های دولت کنترل شود. با این حال در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ هیچ حکمی مبنی بر پیروی 
از این قانون مجلس درج نشده است. در بند نهم این 
قانون دولت موظف شده که در بخش منابع و مصارف 
بودجه ردیفی جداگانه را معین کند که در آن منابع 
برداشت شده از صندوق توسعه ملی تعیین تکلیف 
شود، اما دولت از ارائه این اطلاعات نیز شانه خالی 
کرده است. بخش دیگری از قانون مجلس که در لایحه 
۱۴۰۱ به آن بی توجهی شده است ارائه فهرستی از 
میزان معافیت های مالیاتی، گمرکی و بیمه ای و درصد 
معافیت هریک از آنها است. در قانونی که سال گذشته 
برای اصلاح ساختار بودجه تدوین شده بود، قرار بود 
این موارد در کنار جدول بدهی ها و مطالبات قطعی 
دولت در اختیار مجلس قرار بگیرید تا تصمیم گیری 
درباره کاهش و هدفمند کردن معافیت ها را تا حد قابل 
توجهی بهبود بخشد.  با این حال به گفته کارشناسان 
مرکز پژوهش های مجلس هیچ فهرست یا گزارشی 
از میزان معافیت های مالیاتی، گمرکی و بیمه ای و 
یا جداول بدهی ها و مطالبات قطعی دولت همراه با 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ به مجلس ارائه نشده است. 
علاوه بر این موارد که بیانگر تخطی دولت سیزدهم از 
قانون مصوب مجلس بوده، موارد دیگری هم هستند 
که مرکز پژوهش های مجلس ازعدم اعمال آن انتقاد 
کرده است.  از جمله برخی از الزامات نحوه انعکاس 
جداول بودجه. برای مثال به باور بازوی کارشناسی 
مجلس، لازم بوده منابع و مصارف بودجه ارزی در 
جدولی مستقل)با رعایت ملاحظات امنیتی و تفکیک 
برنامه اجرایی( لحاظ شود. در صورتی که این اتفاق در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ نیفتاده است.  مساله دیگری که 
محل انتقاد جامعه کارشناسی از جمله کارشناسان 
مرکز پژوهش ها بوده عدم شفافیت بودجه شرکت های 
دولتی است. آنطور که در گزارش مرکز پژوهش ها با 
عنوان »بررسی بودجه شرکت های دولتی« آمده است، 
بودجه پیشنهادی شرکت ها که یک ماه زودتر یعنی در 
آبان ماه هر سال برای بررسی به مجلس ارائه می شود، 
غیر شفاف و غیر دقیق است و کاربرد چندانی ندارد. 
این بودجه زودتر ارسال می شود درحالیکه برخی از 
اقلام تأثیرگذار بر آن هنوز مشخص نیست. مثل 
مبنای محاسبه نرخ ارز در لایحه بودجه، رقم صادرات 
نفت خام، قیمت هر بشکه نفت خام، سقف اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای و برخی دیگر از اقلام 
مرتبط با منابع عمومی دولت در بودجه شرکت های 
دولتی مانند کمک زیان و... بنابراین بودجه ارائه شده 
شرکت های دولتی در نیمه آبان ماه، غیردقیق بوده و تا 
زمان ارائه لایحه دولت تغییرات بسیاری می کند. برای 
حل این مشکل و برای اینکه نمایندگان فرصت و توان 
بررسی دقیق بودجه شرکت ها را داشته باشند، مرکز 
پژوهش ها پیشنهاد کرده بود فرایند ارائه و بررسی لا 
یحه بودجه اصلاح شود و بودجه به صورت دومرحله ای 
مورد بررسی قرار گیرد. به این شکل که در مرحله اول، 
کلیات بودجه بررسی و به تصویب مجلس برسد. سپس 
پس از عودت به دولت و اعطای فرصتی مشخص، 
جزئیات بودجه در قالب لایحه ارائه و در مجلس بررسی 
و تصویب شود.  ارائه بودجه کل کشور به صورت دو 
مرحله ای، این امکان را فراهم می کرد که کلیات 
بودجه قبل از ارائه بودجه شرکت های دولتی در اواسط 
آبانماه، بررسی و تصویب شده باشد. بنابراین بودجه 
شرکت های دولتی براساس کلیات مصوب، تنظیم و 
ارائه شود که در این صورت دقیق تر است و قابلیت 
بررسی بیشتری دارد. با این حال دولت سیزدهم در 

اولین بودجه اش این اصلاح را هم لحاظ نکرده است.

گـــزارش

رشد آمار چک برگشتی؛ 
630 هزار چک برگشت خورد!

آرمان ملی: آمار بانک مرکزی درباره چک های برگشتی در 
هشتمین ماه سال جاری نشان می دهد که در این ماه معادل 
۶۳۰ هزار فقره چک برگشت خورده که از نظر تعداد و مبلغ 
معادل ۳۲. ۵ و ۱۶. ۳ درصد افزایش داشته است. تازه ترین 
آماری که بانک مرکزی از جریان مبادلات چک منتشر کرده 
، نشان می دهد که در آبان ماه سال جاری حدود ۷. ۱ میلیون 
فقره چک به ارزشی بیش از ۲۵۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
مبادله شده است که از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۳۰. ۲ و ۲۴. 
۹ درصد نسبت به مهرماه افزایش دارد. از سوی دیگر، بیش از ۶. 
۴ میلیون فقره با ارزشی حدود ۲۲۰ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
از چک های مبادله ای وصول شده است که از نظر تعداد و مبلغ 
به ترتیب ۳۰ و ۲۶. ۳ درصد افزایش دارد. در کنار چک های 
وصولی معادل ۶۳۰ هزار فقره چک هم برگشت خورده که از 
نظر تعداد و مبلغ چک های برگشتی به ترتیب با ۳۲. ۵ و ۱۶. ۳ 
درصد افزایش داشته است. همچنین در این مدت، در استان 
تهران حدود ۲. ۲ میلیون فقره چک با ارزشی معادل ۱۲۸ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان مبادله شده که بیانگر صدرنشینی استان 
تهران در مبادله چک در سطح کشور است. چک های وصول 
شده در تهران حدود ۲ میلیون فقره به ارزشی حدود ۱۱۴ هزار 
میلیارد تومان و چک های برگشتی بیش از ۱۷۲ هزار فقره به 
ارزشی حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان گزارش شده است. 
البته، نسبت چک های برگشتی به مبادله ای از ۸. ۵ درصد در 
آبان ماه سال گذشته به ۸. ۸ درصد در آبان سال جاری رسیده 
که ۰. ۳ درصد افزایش داشته است. از سوی دیگر، ارزش 
چک های مبادله شده در آبانماه امسال نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳۱. ۷ درصد با افزایش مواجه شده و از کل تعداد و 
مبلغ چک های مبادله شده ۹۱. ۱ و ۸۷. ۸ درصد وصولی و ۸. ۹ 
و ۱۲. ۲ درصد برگشت داده شده است.  علاوه بر این، در آبان ماه 
امسال در کل کشور بیش از ۶۰۸ هـزار فقـره چـک بـه ارزشی 
حدود ۲۹ هـزار و ۴۰۰ میلیـارد تومان به دلایل کسری یـا 
فقـدان موجـودی برگشـت خورده است که در واقـع از نظـر 
تعـداد و ارزش ۹۶. ۵ درصد از کل چک های  برگشتی به دلایل 
کسری یا فقدان موجودی بوده است. از سوی دیگر، در استان 
تهران حدود ۱۶۵ هزار فقره چک به ارزشی بیش از ۱۳ هزار و 
۹۰۰ میلیارد تومان به دلایل کسری یا فقدان موجودی برگشت 
داده شده که در استان تهران از نظر تعداد ۹۵. ۶ و از نظر مبلغ 
نیز ۹۶. ۲ درصد چک های برگشتی به دلایل کسری یا فقدان 
موجودی به کل چک های برگشتی بوده است.  همچنین، در 
این ماه در کل کشور حدود ۶. ۹ میلیون فقره وصول شده که از 
این تعداد بالغ بر ۶. ۴ میلیون فقره عادی و حدود ۰. ۵ میلیون 
فقره رمزدار بوده است؛ بنابراین در کل کشور ۹۳. ۲ درصد 
از کل چک های وصولی را چک های عادی و ۶. ۸ درصد را 
چک های رمزدار تشکیل می دهند. از نظر مبلغی نیز، از ۴۱۹ 
هزار میلیارد تومان چک های وصولی در کل کشور حدود ۲۲۰ 
هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان برای چک های عادی و بالغ بر ۱۹۸ 
هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان خاص چک های رمزدار بوده است. 
بر این اساس، در کل کشور ۵۲. ۵ درصد از کل مبلغ چک های 
وصولی را چک های عادی و ۴۷. ۵ درصد دیگر را چک های 
رمزدار به خود اختصاص داده اند. طبق این گزارش، در آبان 
امسال در کـل کشـور بیش از ۴۶۶ هـزار فقـره چـک رمـزدار 
بـه ارزشـی حدود ۱۹۸ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان وصول شده 
که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۱۲. ۱ و ۳۱. 
۴ درصد رشد داشته است، اما در ماه مورد بررسی، در استان 
تهران بیش از ۱۵۰ هزار فقـره چـک رمـزدار بـه ارزشـی حدود 
۱۴۱ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان وصول شد که در این ماه، ۴۹. 
۳ درصد از تعداد چک های رمزدار وصولی در سه استان تهـران 
)۳۲. ۲ درصـد(، اصفهان )۹. ۳ درصد( و خراسان رضوی )۷. 
۷۸ درصد( وصول شده است که بیش ترین سهم را در مقایسه 
با سایر استان ها دارا بوده اند. همچنین، ۷۹. ۲ درصد از ارزش 
چک های فوق در استان های تهران )۷۱. ۳ درصــد(، اصفهان 
)۴. ۳ درصد( و خراسان رضوی )۳. ۶ درصد( وصول شده است.

ذرهبیـــن

بهانه های گرانی مرغ و تخم مرغ بررسی شد:

قاچاق و احتکار نهادهای تولید 
آرمان ملی: با قطعی شدن حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از برخی 
کالاهای اساسی و در حالی که هنوز این سیاست به طور رسمی 
کلید نخورده اما بهانه ای به دست فرصت طلبان داده تا از هم 
اکنون نسبت به افزایش قیمت ها در بازار اقدام کنند موضوعی 
که هم اکنون در حوزه مرغ و تخم مرغ شاهد آن هستیم به 
طوری که تخم مرغ در برخی از واحدها تا هر کیلو ۶۰ هزار تومان 
نیز فروخته می شود همچنین مرغ نیز که در پی عرضه از سوی 
دولت از نرخ مصوب نیز پایین تر عرضه می شد حال با وجود 
تمامی تدابیر صورت گرفته به بیش از ۳۲ هزار تومان در بازار 
رسیده است در واقع در اینکه قیمت کالاهای اساسی تحت تاثیر 
حذف ارز ترجیحی با افزایش مواجه خواهند شد تردیدی وجود 
ندارد اما متاسفانه حضور شرکت های بزرگی که از تمامی زنجیره 
تولید تا توزیع برخوردارند و سهم بالای انها در بازار باعث شده 
تا بتوانند نسبت به مهندسی عرضه به بهانه های مختلف اقدام 
کنند که هم اکنون به پیشواز اثرات حذف ارز ترجیحی قبل از 
اجرا رفته اند اگرچه که در این میان بهانه های مختلفی همچون 
قاچاق تخم مرغ نیز برای گمراهی ذهن مصرف کنندگان نیز 
مطرح می شود که قطعا با تشدید برخورد با منافذ قاچاق هم 
اکنون امکان پذیر نیست از سوی دیگر گردن دلالان هم همیشه 
وجود داشته تا تقصیرها را به آنها نسبت دهند این در حالیست 
که متولیان تشکل ها و اتحادیه های صنفی همان طور که پیش از 
این عضو هیات مدیره اتحادیه بارفروشان گفته بود دلالان کسی 
جز همکاران صنفی و برحسب اتفاق نام آشنا هستند. در این 
رابطه حمید کاشانی رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار با 
رد خبر قاچاق تخم مرغ، می گوید: اتحادیه مسئول اعطای مجوز 
به متقاضیان صادرات است و تا به امروز مجوز یک گرم صادرات 
تخم مرغ را نداده است.  وی با بیان اینکه مبارزه با قاچاق کالا در 
یک سال گذشته شدت گرفته است، تصریح کرد: دستگاه های 
نظارتی محموله های مواد غذایی را به شدت پایش می کنند و 
امکان این قاچاق تخم مرغ را به صفر رسانده اند. البته ممکن است 
شخصی برای مصارف شخصی یا خانوادگی چندین کارتون تخم 
مرغ را از مرز خارج کند. این فعال اقتصادی با بیان اینکه قیمت 
تخم مرغ بعد از اصلاح نظام یارانه ای، در حدود ۲. ۵ برابر افزایش 
پیدا می کند، افزود: در زمینه تولید مشکلی وجود ندارد و مردم 
دغدغه تامین نداشته باشند. در ماه گذشته آنقدر تخم مرغ تولید 
شد که قیمت تخم مرغ به زیر نرخ مصوب رسید. اما اصلاح نظام 
یارانه ها دولت باید با تولیدکنندگان همراهی کند تا آنها بتوانند 

تولید را ادامه بدهند و تولید در کشور متوقف نشود. 

نیمنگـــاه

موضوعی که اگرچه کارشناسان وضعیت 
کنونی بازار خودرو و شکاف قیمتی بازار و 
کارخانه را نتیجه سیاست های منفعلانه شورا 
در قبال خودرو عنوان می کنند و معتقدند حذف 
این شورا می توان گام نخست وزارت صمت 
برای آزادسازی قیمت ها و جلوگیری از رانت 
۵۵ هزار میلیارد تومانی اختلاف قیمتی باشد 
اما به گفته تحلیلگران حذف شورا تاثیری در 
وضعیت کنونی بازار نخواهد داشت ضمن آنکه 
قیمت گذاری در بازار خودرو از سوی هر نهاد و 
یا سازمانی که باشد نتیجه یکسانی را تحمیل 
خواهد کرد از سوی دیگر در صورتیکه دولت از 
این تغییر تصمیمی به غیر از حرکت به سمت 
بازار آزاد را داشته باشد احتمال اینکه مجددا با 
افزایش تنش ها در بازار خودرو شاهد بازگشت 
شورای رقابت باشیم دور از انتظار نخواهد بود.  

 وزارت صمت فعلا سکاندار خودرو است 
بر اساس این گزارش در شصـــت و سومین 
جلسه شورای عالی هماهنــگی اقتصادی، 
شورای رقابت رسما از قیمت گذاری خودرو 
کنار گذاشته شد و در پی ان مرکز ملی رقابت 
در اطلاعیه آورده: بر اساس مصوبه شصت و 
سومین جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
که به تایید مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 
رسیده است، مسئولیت تنظیم بازار خودرو از 
جمله تدوین و ابلاغ دستورالعمل های تنظیم 
قیمت این بازار فعلا بر عهده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و با هماهنگی ستاد تنظیم بازار 
است.  از این پس شورای رقابت در خصوص 
قیمت گذاری خودرو تکلیف و اختیاری ندارد 
و رسیدگی به شکایات شهروندان در خصوص 
قیمت گذاری نیز در این شورا قابلیت استماع 
ندارد، شایسته است که شهروندان در صورتی 
که در این خصوص شکایتی دارند، شکایت 
خود را از طریق مراجع ذی صلاحی چون 
وزارت صمت، دادگاه های عمومی، سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
سازمان تعزیرات حکومتی و... پیگیری کنند. 
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد شورای 
رقابت بر اساس بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی که 
مبتنی بر سیاست های کلی نظام اقتصادی 
مصوب مقام معظم رهبری است تکلیفی چون 
»تعیین مصادیق و تصویب دستورالعمل تنظیم 
قیمت، مقدار و شرایط دسترسی به بازار کالا ها و 
خدمات انحصاری در هر مورد با رعایت مقررات 

مربوط« را برعهده دارد و پس از آنکه در سال 
۹۲ بازار خودروی کشور را انحصاری اعلام کرد 
نسبت به قیمت گذاری محصولات خودروسازان 
داخلی در هر سال با تکیه بر نرخ تورم بخشی و 
شاخصه های تولید اقدام کرد. اما در سال ۹۷ و 
پس از حواشی که در بازار ایجاد شد با مصوبه 
سران قوا از تصمیم گیری در این حوزه کنار 
گذاشته اما پس از ۲۰ ماه و با افزایش تنش های 
بازار مجددا به عنوان متولی تنظیم بازار و 
قیمت گذاری تعیین شد. بنابراین این دومین 
بار است که شورای رقابت از چرخه تصمیم 
گیری خودرو کنار گذاشته می شود تا وزارت 
صمت بدون هرگونه مشکلی سیاست های خود 
را محقق کند اگرچه که بررسی وضعیت کنونی 
بازار و تعلل این شورا در تعیین قیمت ها مطابق 
با شرایط تورمی نشان می دهد عملکرد شورا 
حداقل در حوزه خودرو در دو سال اخیر چندان 
مطلوب نبوده است به گونه ای که با عبور زیان 
انباشته خودروسازان از ۷۰ هزار میلیارد تومان 
و بدهی بالای جاده مخصوصی ها به قطعه سازان 
زمینه کاهش تولید و عرضه و رسیدن شکاف 

قیمتی به بیش از ۲ برابر شده است. 
 احتمال بازگشت شورای رقابت

در رابطه با حذف شورای رقابت از چرخه 
قیمت گذاری و اینکه این شورا از کلمه فعلا 
استفاده کرده سعید مدنی مدیرعامل پیشین 
خودروسازی سایپا می گوید: حــذف شورای 
رقابت برای خودروسازی کشــور می تواند 
خوش یمن باشد، چراکه این شــورا در بحث 
قیمت گذاری خودرو با تعلل رفتــار می کرد 
و همین مساله سبب می شـــد بنیه مالـــی 
شرکت های خودروساز تضعیف شود. وی در 
ادامه افزود: البته در شرایط حاضر و با این حجم 
از فشار به خودروسازی تنها حرکت به سمت 
آزادسازی قیمت می تواند راهگشای شرکت های 
خودروساز باشد البته باید توجه داشت که 
افزایش ۱۸ درصدی قیمت که در آذرماه اتفاق 
افتاد نه تنها قیمت های بازار را افزایش نداد، 
بلکه شکاف قیمتی بازار و کارخانه را نیز کاهش 
داده است. مدنی تصریح کرد: شورای رقابت در 
ارتباط با تعیین قیمت خودرو نتوانست  آن طور 
که باید و شاید خوب عمل کند و به احتمال زیاد 
همین مساله منجر به کنار گذاشتن این شورا 
شده است. با این حال احتمال بازگشت شورای 
رقابت وجود دارد. در واقع تجربه نشان داده هر 
زمان وضعیت خودروسازی کشور حاد می شود، 

شورای رقابت را کنار می گذارد و با بهبود نسبی 
فضا این شورا بار دیگر سکان قیمت گذاری 
خودرو را در دست می گیرد. این کارشناس 
خودرو در خصوص تاثیر حضور ستاد تنظیم 
بازار به عنوان متولی جدید بازار گفت: بعید است 
که تغییر خاصی در این ارتباط اتفاق بیفتد، زیرا 
همچنان سیاست گذار کلان به دنبال اجرای 
قیمت گذاری دستوری است. البته اگر ستاد 
تنظیم بازار چنانچه به تاثیر گذاری اندک افزایش 
قیمت های ستاد تنظیم بازار روی قیمت های 
بازار توجه کند و در مسیر کاهش شکاف میان 
قیمت های کارخانه و بازار حرکت کند این 
اتفاق سبب می شود علاوه بر به تعادل رسیدن 
قیمت ها در بازار، طرح های فروش خودروسازان 
نیز با متقاضیان واقعی قرق شود و دیگر خبری 
از تقاضای کاذب برای خودرو در طرح های 

فروش نباشد. 
 مسیر شورای رقابت 

همـــچنین حســـن کریمی سنجـــری 
کارشناس صنعت خودرو نیز در خصوص تاثیر 
حذف شورای رقابت می گوید:  چنانچه ستاد 
تنظیم بازار به عنوان مرجع جایگزین بخواهد 
همان مسیر شورای رقابت را طی کند، این 
تغییر مرجع تاثیر خاصی بر فعالیت شرکت های 
خودروساز نخواهد گذاشت. اما چنانچه اعضای 
ستاد تنظیم بازار به این جمع بندی برسند که 
مسیر مدنظر شورای رقابت مسیر مناسبی 
برای تعیین قیمت ها نبوده و خودروسازی را 
دچار چالش کرده، این اتفاق می تواند به نوعی 
تغییر جهتی در فعالیت شرکت های خودروساز 
ایجاد کند. وی در ادامه با عنوان اینکه شورای 
رقابت نتوانسته به وظیفه ذاتی خود در قبال بازار 
خودرو عمل کند، گفت: وظیفه ذاتی شورای 
رقابت بهبود، توسعه و ایجاد بازار رقابتی است، 
اما قیمت گذاری های صورت گرفته توسط این 
شورا تاثیر منفی بر دو بخش عرضه و تقاضا برای 
»خودرو« گذاشته و باعث شده مصرف کنندگان 
واقعی نه تنها سود نبرند، بلکه از این مسیر 
زیان کرده و نتوانند خودروی مورد نظر خود 
را به قیمت های مناسب خریداری کنند. از 
سوی دیگر مسیرهای مدنظر شورای رقابت 
منجر به حرکت جریان نقدینگی به سمت 
تولید نشده بلکه فضای ایجاد رانت را گسترش 
داده و حتی متقاضیان واقعی که توانسته اند از 
مسیر طرح های فروش شرکت های خودروساز، 
خودرو تحویل بگیرند با مقایسه میان مبلغی که 

به خودروسازان پرداخت کرده اند با قیمت هایی 
که در بازار وجود دارد وسوسه شدند که با وجود 
نیاز، خودروی خود را در بازار بفروشند تا از 
این فاصله قیمتی بهره مند شوند. سنجری در 
خصوص نقش ستاد تنظیم بازار می گوید: به 
نظر می رسد دولت سیاست خود را بر جلوگیری 
از قیمت گذاری دستوری و حرکت به سمت 
آزادسازی قیمت ها متمرکز کرده، اما هنوز این 
رویکرد به دلیل تبعات قیمتی اجرا نشده و به 
نظر می رسد حداقل در کوتاه مدت این سیاست 
محقق نشود و روند تدریجی داشته باشد که در 
نتیجه احتمالا بازهم شاهد قیمت گذاری البته 
با شیب ملایم و نزدیک شدن به قیمت حاشیه 

بازار خواهیم بود. 
 شیب صعودی قیمت ها تا پایان سال

همچنین فربد زاوه کارشناس خودرو در 
خصوص تبعات حذف شورای رقابت از چرخه 
قیمت گذاری خودرو به ارمان ملی می گوید: 
حذف شورای رقابت از قیمت گذاری دستوری 
خودرو تاثیر خاصی بر بازار ندارد مگر اینکه 
ستاد تنظیم بازار وزارت صنعت بخواهد با 
دستورالعمل  جدیدی وارد این بازار شود. 
البته قیمت گذاری دستوری از سوی هر نهاد 
یا سازمانی که صورت گیرد اشتباه بزرگی است 
که آثار آن را هم اکنون در بازار خودرو و رشد 
شکاف قیمتی شاهد هستیم. وی در ادامه 
افزود: شورای رقابت از سوی مرحوم جمشید 
پژویان پایه گذاری شد در ان زمان قیمت پراید 
۸ میلیون تومان بود و سال ها خودروسازان با 
همین قیمت سود داشتند اما فعالیت آقای شیوا 
در حالی در شورای رقابت تمام می شود که پراید 
با رشد ۲۲ برابری به ۱۸۰ میلیون تومان رسیده 
که نشان می دهد عملکرد موفقی در این زمینه 
نداشته است. زاوه وضعیت بازار را تا پایان سال 
صعودی پیش بینی کرد و گفت: رشد نقدینگی 
و افزایش نرخ تورم ادامه دارد بنابراین اینکه 
انتظار داشته باشیم قیمت ها در بازار تحت تاثیر 
سیاست های وزارت صمت کاهشی بشود خوش 
بینانه بود و حداقل تا پایان سال احتمالا شاهد 
صعود قیمت ها خواهیم بود. این کارشناس 
خودرو گفت: البته احتمال دارد شیب صعودی 
قیمت ها تحت تاثیر سیاست افزایش تولید 
و عرضه ملایم باشد و تا حدود ۸ درصد برسد 
اما نشانه های کاهش قیمت ها را باید از سال 
بعد و پس از اجرای سیاست های وزیر صمت 

مشاهده کرد.

آرمان ملی: پس از مدت ها کشمکــش بر سر قیمت 
خودروهای داخلی و حواشی پر ســر و صدایی که 
پس از ابلاغیه افزایش قیمت 18 درصدی محصولات دو 
خودروساز بزرگ کشور ایجاد شد و حتی کار به شکایت 
شورای رقابت به دیوان عدالت اداری نیز کشید حال 
آخرین اخبار از حذف رسمی شورای رقابت از چرخه 
قیمت گذاری خودرو حکایت دارد و بر اساس اطلاعیه ای 
که مرکز ملی رقابت منتشر شده دستورالعمل های 
تنظیم قیمت فعلا بر عهده وزارت »صمت« و با هماهنگی 
ستاد تنظیم بازار خواهد بود. البته این نخستین بار 
نیست که شورای رقابت از چرخه تصمیم گیری خودرو 
کنار گذاشته می شود و با توجه به اینکه در اطلاعیه مرکز 
ملی رقابت از کلمه فعلا استفاده شده به نظر می رسد 
شورا منتظر است همچون سال 98 که پس از 20 ماه 
دولت این شورا مجدد به عنوان متولی قیمت گذاری 
تعیین کرد دوباره پرنده بخت قیمت گذاری خودرو به 

این شورا بازگردانده شود.

 »آرمان ملی« تبعات حذف شورای رقابت از چرخه قیمت گذاری خودرو را بررسی می کند:

آزادســازی قيمــت خـــــودرو؛ احتمـــالا
    فرمان خودرو دست وزارت صمت افتاد

آرمان ملی: عضو هیات مدیره انجمن 
ملی سیب زمینی خاطرنشان کرد بسیاری 
از تجار ایرانی سموم مورد نیاز کشور را از 
چین خریداری می کنند. البته این احتمال 
وجود دارد که تاجر برای اینکه سود بیشتری 
عایدشان شود سموم با درجه کیفی پایین 
را خریداری می کند. محمدرحیم نیازی 
در پاسخ به این پرسش کـــه خبر بازگشت 
سیب زمینی از ازبکستان و ترکمنستان 
رسانه ای شده است آیا این خبر را تایید 
می کنید؟ گفت: در سال جـــاری چند 
محموله کشاورزی از جمله فلفل دلمه ای از 
روسیه، کیوی از هند و امارات متحده عربی، 
سیب زمینی از ازبکستان و ترکمنستان 
مرجوع شد. وی با اشاره به دلایل مرجوع 
شدن محموله های کشاورزی، خاطر نشان 
کرد: برخی از سموم استفاده شده از سوی 
کشاورزان در کشور از سوی کشورهای مقصد 
تعریف نشده است و همین مسئله درنهایت 
مشکل ساز می شود. علاوه بر این برخی 
از کشورهای که سموم از آنها خریداری 
می شود استاندارهای لازم را ندارند و در 
تولید و کیفت آنها تقلب صورت می گیرد 
این مسئله در سمومی که از کشور چین 
وارد می شود بارها مشاهده شده است و 

سموم این کشور از کیفیت لازم برخوردار 
نیست.  این فعال اقتصادی ادامه داد: بسیاری 
از تجار ایرانی سموم مورد نیاز کشور را از 
چین خریداری می کنند. البته این احتمال 
وجود دارد که تاجر برای اینکه سود بیشتری 
عایدشان شود سموم با درجه کیفی پایین 
را خریداری می کند. وی با بیان اینکه دوره 
کارنس در سموم متفاوت است، خاطرنشان 
کرد: دوره کارنس تعریف شده است از زمانی 
که سموم مصرف می شود تا زمانی که 

محصول برداشت می شود، باید باقی مانده 
سموم در محصول از بین برود. اما برخی 
از سموم دوره کارنس آنها ۳۰ روز است و 
فروشنده به خریدار این نکته را نمی گوید و 
همین مسأله در نهایت مشکل ساز می شود. 
نیازی با اشاره به مافیا و رانت های بزرگ 
اقتصادی در دنیا گفت: بسیاری از مافیای 
اقتصادی می خواهند صادرات غیرنفتی 
به  خصوص محصولات کشاورزی در ایران 
متوقف شود. آسیب پذیری ما در این بخش 

به دلیل فسادپذیری این محصولات زیاد 
است و در صورت مرجوع شدن هم بازار 
داخلی را از دست می رود هم اعتبار ما در 
بازار خارجی خدشه دار می شود.  وی با بیان 
اینکه دیپلماسی اقتصادی در سال های اخیر 
ضعیف عمل کرد است، گفت: در شرایط 
این چنینی باید دیپلماسی اقتصادی قوی 
عمل کند و مشکلات را حل کند تا حداقل 
کشورهای همسایه را از دست ندهیم. نیاز 
با اشاره به میزان محموله مرجوعی سیب 
زمینی از ازبکستان گفت: محموله زیر ۱۰۰ 
تن است اما اگر ۱۰ تن هم باشد به بدنه 
صادرات کشور آسیب وارد می کند و برای 
ما سنگین است وقتی ضعف ما نمایان شود 
قیمت محصول ما در بازار جهانی کاهش 
پیدا می کند و ما نمی توانیم در این بازار 
مانور بدهیم. پیش از این مهدی قائمیان 
معاون قرنطینه و بهداشت گیاهی سازمان 
حفظ نباتات کشور، خبر مرجوع شدن 
محموله سیب زمینی را تکذیب کرد و 
گفت: ازبکستان چند شرط را برای واردات 
سیب زمینی برای ما تعریف کرده است. 
نخست محموله باید اجازه ورود از ازبکستان 
را داشته باشد دوم عاری از خاک و سوم فاقد 

نمات گیاهی باشد.

سموم درجه چندم دست کشاورز می رسد؟

سیب زمینی های نظارت بر واردات گل کاشتند!
  دیپلماسی اقتصادی قوی عمل کند تا حداقل کشورهای همسایه را از دست ندهیم


